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Waar wil het  
Vlaams regeerakkoord 

naartoe?

De Vlaamse regering gaat voor ‘een warm en welvarend Vlaanderen’ 
en investeert naar eigen zeggen een historisch bedrag van ruim 3 
miljard in de maatschappij. Een goede zaak, maar voor wie het nu al 
warm krijgt en zich rijk rekent: dat bedrag wordt gespreid over de 
duur van de legislatuur, dus tot en met 2029. Hoe dat geld precies 
verdeeld wordt over de verschillende sectoren is nog onduidelijk. 
Wel zeker is dat de besparingen op onze openbare dienstverlening 
onverminderd doorgaan. Twee beslissingen die moeilijk te rijmen 
lijken, dus vroegen we vier van onze experts naar hun analyse.
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Volgens Vlaams minister-president Matthias 
Diependaele zal 1,2 miljard euro meer in welzijn 
worden geïnvesteerd. Dat geld moet vooral gaan 
naar het aanpakken van de wachtlijsten voor 
mensen met een handicap en in de jeugdhulp, 
extra kinderopvangplaatsen creëren en het 
aantal kinderen per kindbegeleider naar be-
neden brengen, het Groeipakket (kinderbijslag) 
weer indexeren en meer preventie en gerichte 
hulp voor jongeren met mentale problemen. Of 
hiermee alle problemen opgelost zullen zijn, 
betwijfelt Jan Mortier, coördinator Openbare 
Zorgsector voor ACV Openbare Diensten.

“Het regeerakkoord bevat maatregelen die een 
gedeeltelijke oplossing kunnen bieden aan de 
vele wachtlijsten. Maar zonder een duidelijk 
zicht op de budgetten en de verspreiding over de 
deelsectoren is het onmogelijk om die maatre-
gelen goed te evalueren. We lezen alvast weinig 
over een concrete verbetering van de loon- en 
arbeidsvoorwaarden. De sector kreunt onder 

enorme personeelstekorten, veroorzaakt door de 
hoge werkdruk en de minder gunstige loon- en 
arbeidsvoorwaarden. Vele nieuwe medewerkers 
stromen de sector wel binnen maar verlaten die 
snel opnieuw. Als er geen degelijk retentiebeleid 
wordt gevoerd, is het dweilen met de kraan open.”
 
Verdere privatisering

“Aan de verdere commercialisering van de sector 
zal deze regering geen halt toeroepen. Inte-
gendeel, we leiden uit bepaalde passages af dat 
nieuwe spelers zich moeten kunnen aanbieden. 
Ik ga ervan uit dat daarmee commerciële spelers 
worden bedoeld.” 

“Dat de betrokkenheid van de sociale partners 
bij de uitwerking bij het welzijnsbeleid – maar 
ook bij de andere beleidsdomeinen – nauwelijks 
in de tekst aan bod komt, baart ons ernstige 
zorgen. Nochtans is er de 
traditie om akkoorden met de 
sociale partners af te sluiten. 
Een nieuw VIA-akkoord 
is broodnodig om tot een 
gedragen oplossing te komen 
voor de vele bekommernissen 
die er in de sector leven.”

Nathalie Hiel fronste bij het doornemen 
van het regeerakkoord veelvuldig de 
wenkbrauwen. De nationaal secre-
taris lokale en regionale besturen 
voor ACV Openbare Diensten leest 
dat Vlaanderen heel wat taken wil 
doorschuiven naar lokale besturen. 

“De vraag is of daar genoeg geld tegenover 
zal staan. Het hele regeerakkoord blijft op vele 
vlakken zeer vaag, maar tussen de lijnen kan je 
wel lezen dat er veranderingen op til zijn. En 
daarvoor zijn we op onze hoede.”

Arbeidsmarktbeleid 
Zo wil de Vlaamse regering lokale besturen 
inschakelen bij de arbeidsbemiddeling van 
niet-beroepsactieven en bij het aanpakken van 
de drempels naar werk. Dat gaat dan om de nood 
aan kinderopvang, mobiliteit en huisvesting.  

“Is een lokaal bestuur wel het juiste niveau om 
arbeidsbemiddeling aan te pakken? Bij een de-
centralisatie zijn net meer middelen en personeel 
nodig om een gelijkwaardige dienstverlening te 
bieden. En dat voorziet het akkoord niet. Vreemd 
voor een regering die kickt op efficiëntiewinsten.”

Versterking van het lokaal bestuur 
Vlaanderen legt de nadruk op sterkere lokale 
besturen en een ondersteunende Vlaamse 
overheid. “De gemeentefusies helpen maar 
voor een stukje bij die versterking van de lokale 
besturen. Kleinere besturen fuseren vaak niet 
en steden slorpen voor de fusiebonus kleinere 
gemeenten op. Vraag blijft of dit ten goede komt 
aan de burger. Voor het personeel levert het 
alvast geen betere loon- en arbeidsvoorwaarden 
op, integendeel.”

“De regering wil ook een betere samenwerking 
tussen Vlaanderen en de lokale besturen via re-
ferentieregio’s. Maar is dit nu net niet de rol van 
onze provincies? De onmiddellijke afschaffing 
van de provincies komt er niet, maar in het 
akkoord staan duidelijke intenties: de provincies 
verder uitkleden en de bevoegdheden over-
dragen. Via de referentieregio’s wil de regering 
ook bestaande samenwerkingsverbanden en 
verzelfstandigde entiteiten afbouwen. Een heel 
inconsequente houding. De intergemeentelijke 
samenwerkingsverbanden moeten verdwijnen 
omwille van het gebrek aan democratische 
aansturing. Terwijl provincies, die wel democra-
tisch verkozen zijn, vervangen zouden worden 
door onduidelijk aangestuurde regio’s. Verder 
duwt men ook de deur voor private spelers bij 
intergemeentelijke samenwerking verder open.”

Interne ‘staatshervorming’ 
“De regering wil de integratie van het OCMW in 
de gemeente voortzetten. Dit heeft impact op 
het sociaal beleid van onze gemeentebesturen. 
Ook voor het sociaal overleg wil de regering 
de regelgeving aanpassen, zodat de deelstaten 
volledig de krijtlijnen van het personeelsbeleid 
voor steden en gemeenten bepalen. We weten 
ondertussen wat dit ‘moderne personeelsbeleid’ 
betekent: de afbouw van bestaande rechten voor 
het personeel.” 

“Ook voor inburgering en integratie verlangt 
men een grotere inzet van lokale besturen. 
Zodat ze zelf moeten instaan voor de aanpak 
van samenlevingsproblematieken zoals overlast 
en straatcriminaliteit. Ook hier zullen meer 
personeel en middelen nodig zijn. Maar daarover 
vermeldt het regeerakkoord niets.”

"WE LEZEN WEINIG 
OVER EEN CONCRETE 
VERBETERING VAN DE 
LOON- EN ARBEIDS-
VOORWAARDEN."
Jan Mortier

Zorg en 
welzijn

A N A LY S E

Lokale 
en regionale 

besturen
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“We zijn voorzichtig optimistisch over de 
plannen rond mobiliteit in het regeer-
akkoord. Maar alles zal afhangen van de 
beschikbare middelen”, zegt Jo Van der 
Herten, secretaris sector Vervoer ACV 
Openbare Diensten. “Een aantal pijn-
punten krijgt eindelijk aandacht: zoals de 
nood aan investeringen, doorstromings-
maatregelen, veiligheid en de evaluatie 
van de vervoerregio's. Daar vragen we al 
jaren naar.”

“Het openbreken van het openbaredien-
sten-contract met De Lijn tot 2035 lijkt positief.  
Het kan een langeretermijnperspectief bieden 
om tot een gezonde bedrijfsvoering te komen. 
Maar veel zal afhangen van de voorwaarden 
die aan De Lijn worden opgelegd. Er komen 
eindelijk forse investeringen in trams en bussen 
en meer exploitatiemiddelen voor De Lijn. 
Alleen staan de investeringsmiddelen volledig 
ingeschreven in 2025. Men had die beter 
gespreid over de legislatuur om te voorkomen 
dat De Lijn te snel moet overgaan tot bestel-
lingen van voertuigen waarvan men niet weet of 
ze goed én of leverbaar zijn.”

Efficiëntie en betrouwbaarheid
“De regering wil ook werken aan een betere  
doorstroming van het openbaar vervoer.  
Dit is al 50 jaar een agendapunt. Nochtans is  
hier veel winst te boeken qua efficiëntie en  

Bij de secretaris voor ACV Openbare Diensten 
bij de Vlaamse overheid horen we geen 
optimisme over de plannen van de regering. En 
wanneer het gaat over de bevoegdheden van 
de overheid, de toekomst van onder meer de 
VDAB en het Departement Werk en Sociale 
Economie, klinkt Wim De Sutter bijzonder 
verontwaardigd. 

“De regering wil vanaf 2029 blijvend 1 miljard 
per jaar op de eigen overheid besparen (in de 
jaren daarvoor respectievelijk 282, 572, 809 
en 897 miljoen). Dat is gigantisch en gaat ten 
koste van de openbare dienstverlening. Hoe ze 
het willen doen is niet duidelijk, maar wat me 
nu al opvalt is de beperkte indexatie van de 
werkingsmiddelen. Arbeidsmarktsubsidies ratio-
naliseren en extra sociale controleurs aanwerven 
is misschien wel een goede zaak. Maar morrelen 
aan de kerntaken van de VDAB is zonder meer 
stuitend te noemen. Opnieuw worden ze onder 
schot genomen, met jaarlijks 10 procent minder 
budget. Ik ben benieuwd waar minister Demir 
al die miljoenen wil vinden. We zijn al kapot 
bespaard bij de Vlaamse overheid. Alweer meer 
doen met minder middelen heeft zijn grenzen, 
grenzen die al lang werden overschreden.” 

“Ze willen nog maar eens de kerntaken van de 
VDAB onder de loep nemen. Er zijn er nog maar 
twee: bemiddeling en beroepsopleidingen. 
Opleidingen wil de regering naar private 
partners overhevelen. Ik kan me vergissen, 
maar ik heb nog niet meegemaakt dat 
outsourcing kostenefficiënt is. De 
bedrijven blijven op hun honger zitten 
met de vraag om personeel op de werk-
vloer op te leiden. Dat is een kerntaak 
op het lijf van VDAB geschreven. En de 
werklozen zullen het gelag betalen met als Mobiliteit

Vlaamse overheid
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"MORRELEN AAN DE KERNTAKEN
VAN DE VDAB IS ZONDER MEER STUITEND TE NOEMEN."
Wim De Sutter

betrouwbaarheid. Iets wat de reizigerstevreden- 
heid zeker positief zal beïnvloeden. Gaat men nu 
ineens een beleid pro openbaar vervoer voeren?  
Of blijft het bij goede intenties?” 

Veiligheid en duurdere tickets
“Meer veiligheid is goed voor werknemers en 
reizigers. Maar een verhoging van de controles 
op zwartrijden vraagt ook om een uitbreiding 
van het aantal controleurs. Ook de passieve 

veiligheid wil men verbe-
teren: bewakings- 
camera's, bodycams en afge-
sloten stuurposten worden 
de norm. De regering gaat 
ervan uit dat meer controles 
en hogere ticketprijzen meer 
inkomsten opleveren. Vanaf 
2026 50 miljoen en later  
70 miljoen eigen inkomsten 
is op zijn zachtst gezegd 
weinig realistisch. En als 
dit betekent dat De Lijn 
hierdoor minder werkings-
middelen zal krijgen, dan  
zijn die ambities een zwaard 
van Damocles.”

Evaluatie
“Er komt ook een evaluatie van de vervoerre-
gio's. We hopen dat dit gebeurt samen met de 
werknemersorganisaties om tot een realistisch en 
uitvoerbaar vervoerplan te komen. Bij de verdere 
ontwikkeling van het vervoer op maat stellen 
we ons vragen. Het huidige vervoer op maat 
laat te wensen over: een falende app met matige 
ondersteuning voor de chauffeur, schimmige 
verloning, weinig logica in de ritten enz. Wij zien 
liever een engagement om De Lijn opnieuw als 
regulator van het vervoer op maat aan te wijzen.” 

"GAAT MEN NU INEENS 
EEN BELEID PRO 
OPENBAAR VERVOER 
VOEREN?  OF BLIJFT 
HET BIJ GOEDE 
INTENTIES?"
Jo Van der Herten

gevolg een schorsing na twee jaar en terugvallen 
op een leefloon, gedragen door OCMW’s en 
gemeenten. Vlaanderen is kampioen geworden 
in het afschuiven van eigen verantwoordelijk-
heden én uitgaven. 29.000 personeelsleden en 
de burgers zullen ervoor opdraaien.” 

“Positieve elementen in de regeringsverklaring 
zijn de nultolerantie voor agressie waar wij 
al jaren voor ijveren, het verdwijnen van de 
zogenoemde koppenbesparing (elk jaar  
10 procent minder personeel) en het schuiven 
tussen werkings- en personeelskredieten 
waardoor we misschien weer kunnen insourcen 
in plaats van outsourcen. Maar ik hou mijn  
hart vast voor de vertaalslag van het regeer- 
akkoord in de beleidsnota’s.”
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Er werden 10.000 mensen verwacht, het werden er 
32.000. Het geeft aan hoe bezorgd het personeel is. 
Een van de aanwezigen was militant Rudi Bergmans, 
verpleegkundige in het Ziekenhuis Oost Limburg. “De 
Vlaamse regering beweert flink te willen investeren in 
bepaalde deelsectoren van de zorg. Maar we zien weinig 
concrete maatregelen die een antwoord bieden op 
de vele bekommernissen van het personeel. We willen 
nieuwe sociale akkoorden met betere loon- en arbeids-
voorwaarden zoals loonsverhoging, betere verloning van 
onregelmatige prestaties, meer eindeloopbaanmaat-
regelen, geen onvrijwillige deeltijdse arbeidsovereen-
komsten, verbetering van de werk-privébalans en meer 

opleidingsmogelijkheden. Daarover lezen we niets in de 
nota van de nieuwe regering.”  

“Door de toenemende werkdruk is het personeel 
overbelast: het moet steeds vooruitgaan en dat gaat 
uiteraard ten koste van de kwaliteit van de zorg. We 
raken gefrustreerd want we willen juist de allerbeste 
zorg geven. Tegelijk moeten ziekenhuizen opbrengen. 
We zien dan ook dat veel ziekenhuizen privatiseren, 
overal worden vzw’s opgericht. Het gevolg daarvan is dat 
er nog meer bespaard wordt op personeel en dus op de 
geleverde, noodzakelijke zorg. Dat kan niet de bedoeling 
zijn van ons zorgsysteem.” NT

Wachten 
kan niet 
meer

Het geduld in de zorg- en welzijnssector is op. Nog langer 
wachten op oplossingen is geen optie. De federale en Brusselse 
regeringsonderhandelingen blijven duren en ook in het Vlaams 
regeerakkoord vinden we onvoldoende antwoorden op de 
bekommernissen van het personeel. Op 7 november gaven de 
vakbonden het duidelijke signaal dat we échte oplossingen 
willen: nieuwe sociale akkoorden voor zorg en welzijn.

A N A LY S E
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